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Diumenge, gratis amb El Punt Avui i El 9, l’adhesiu en favor de la immersió
L’adhesiu de la Norma

Punt de Vista P24

Joaquim Nadal

Per un nou
reagrupament
socialista

P38,39

Una
matança
d’escolars
a trets torna
a sacsejar
els EUA
Un home entra en
una escola i mata
27 persones, entre
aquestes vint nens

Europa-Món

Llum verd urbanístic a
El Bulli Foundation d’Adrià

Ferran Adrià, al costat d’una simulació de la seu de la futura El Bulli Foundation, a Roses COMARQUES GIRONINES, P2,3

Sense data per a un acord
MÍNIMS · Els republicans
garanteixen la investidura
i es mostren disposats a
continuar negociant ■ P30-32

REUNIÓ · Mas i Junqueras
no desfan la discrepància
per concretar la consulta,
i el pacte CiU-ERC és lluny

“CiU i ERC es comprometen a treballar tots els 
procediments formals, jurídics i institucionals 
possibles fins al 31 de desembre del 2013 per estar 
en condicions, a partir d’aleshores, de convocar la 
consulta d’acord amb el marc legal que l’empari”

El text de la discòrdia

CUJEDA
Resaltado



El procés de mutació de
l’antic restaurant de cala
Montjoi, El Bulli, cap a la
creació d’El Bulli Founda-
tion va fer un pas decisiu
ahir a Roses amb l’aprova-
ció provisional per part de
l’Ajuntament del projecte
presentat per Ferran
Adrià. Ahir mateix, el pro-
jecte també va ser entrat a
la comissió d’Urbanisme
de Girona, que l’examina-
rà el dia 21 de desembre.
Als promotors del com-
plex ara només els cal pre-
sentar el projecte executiu
a l’Ajuntament i obtindran
el permís d’obres per ini-
ciar els treballs.

Cap objecció
Ahir es tancava el període
d’exposició pública del
projecte. Durant un mes,
la memòria descriptiva
d’El Bulli Foundation s’ha
pogut consultar a l’Ajunta-
ment de Roses i s’hi podien
presentar al·legacions.
Només una entitat ho ha
fet, la Iaeden, però sense
oposar-se al projecte. “Re-
coneixem la tasca feta per
El Bulli, que ha aconseguit
posar Roses, l’Empordà i el
país al mapa mundial. Re-
presenta un valor impor-
tant i no tenim motius per
oposar-nos-hi. També és
cert que des que es va co-
mençar a parlar del projec-
te i es va plantejar una
ampliació del 50% de les
instal·lacions existents, el
treball s’ha anat revisant i
ara només es parla d’un
20% i està bé”, expliquen
des de l’agrupació ecolo-
gista. L’única cosa que de-
mana la Iaeden a les admi-
nistracions és que es tin-
gui en compte en tota la
tramitació del projecte
que El Bullí està situat a la

Esteve Carrera
ROSES

APROVAT L’Ajuntament va donar ahir l’aprovació provisional al projecte de Ferran Adrià i l’ha tramès a la comissió
d’Urbanisme de Girona, que l’examinarà el dia 21  UNANIMITAT Tothom creu que el projecte serà positiu per a Roses

Primera prova superada a Roses
per al projecte d’El Bulli Foundation

la biodiversitat del parc
natural del cap de Creus.”
Així doncs, El Bulli Foun-
dation neix amb una idea
concisa i forta, amb la vo-
luntat de ser un embrió,
un projecte pilot, per a la
resta de parcs naturals es-
panyols i d’arreu”, es pot
llegir en la memòria. Gran

cala Montjoi, que es tingui
en compte el valor del pai-
satge i que la tramitació es
faci dins del respecte de les
normatives de protecció.

Tot indica, però, que ni
el paisatge ni el fet que
l’antic restaurant estigui
situat dins el parc natural
del cap de Creus no seran
cap impediment per al
projecte. El Bulli Founda-
tion, concebut per Ferran
Adrià i dissenyat per l’ar-
quitecte Ruiz Geli, vol ser
un espai de creació i d’in-

vestigació a l’entorn de la
gastronomia. Per dur-ho a
terme, la memòria des-
criptiva explica que “l’es-
pai de les instal·lacions ac-
tuals és insuficient, de ma-
nera que es projecta una
ampliació del 20% de la su-
perfície actual”. La super-
fície construïda actual és
de 1.093,92 m², i el 20%
d’aquesta superfície són
els 219 m² que correspon-
dran a l’ampliació: 133 m²
s’afegiran als espais exis-
tents (restaurant, cuina i
annexos), que seran refor-
mats i permetran la cons-
trucció de l’edifici Work-
sharing, i 85 m² seran dedi-
cats a la nova sala Brains-
torming (vegeu foto).

La memòria descriptiva
no només posa per escrit
la ferma voluntat de no su-
perar el 20% d’ampliació
que permeten les directi-
ves del parc natural, sinó
que reivindica, en nom de
Ferran Adrià i Ruiz Geli,
tres paraules clau: “Prote-
gir, conservar i augmentar

part de la memòria des-
criptiva va precisament
dedicada a l’anàlisi de les
diverses normatives de
protecció que afecten la
cala Montjoi i a l’estudi
dels valors del paisatge per
integrar-hi el complex.

“És un projecte que no
pot crear polèmica. Hi ha

unanimitat per defensar-
lo perquè el nom de Ferran
Adrià i El Bulli són un re-
ferent. Pel fet de ser un
projecte que està situat
dins del parc natural del
cap de Creus, estaran vigi-
lats i és normal”, diu l’al-
calde de Roses, Carles Pà-
ramo. L’alcalde, però, qua-
lifica d’“horrorós” que
s’hagi hagut de reduir el
projecte inicial. “Necessi-
taven un 50% d’ampliació i
és una llàstima que no se’ls
hagi permès”, diu l’alcalde.

L’oposició també fa cos-
tat al govern municipal:
tant Magda Casamitjana
(PSC) com Francesc Gi-
ner (GdP) deixen clar que
tenen molt d’interès per-

què el projecte tiri enda-
vant pel valor afegit que
suposarà per a l’economia
rosinca i ho consideren
una “oportunitat única”.

Fonts del Departament
de Territori i Sostenibi-
litat també creuen que El
Bulli Foundation no ha de
plantejar necessàriament
cap confrontació amb la
normativa del parc natu-
ral del cap de Creus. Ob-
serven que ja es va firmar
un conveni entre El Bulli,
l’Ajuntament de Roses i la
Generalitat que estableix
que el projecte és d’interès
general. Ferran Adrià té el
camí aplanat per poder
inaugurar El Bulli Founda-
tion el 2014. ■

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les xifres

20
per cent de marge d’amplia-
ció té el projecte en relació
amb la superfície construïda
actual.

1.093,92
metres quadrats és la su-
perfície construïda actual,
que s’ampliarà en 219 m²
més, un 20%.

El projecte d’El Bulli
Foundation, en una
imatge virtual que es va
fer pública quan Ferran
Adrià va presentar com
seria la nova fundació i
va anunciar que el
restaurant El Bulli
tancaria ■ ACN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

És d’interès general
per a aquesta
àrea i per al conjunt
del parc natural
del cap de Creus

Comarques Gironines
EL PUNT AVUI

DISSABTE, 15 DE DESEMBRE DEL 20122 |

Medi ambient L’encaix del Bulli Foundation dins el Parc del Cap de Creus
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L’edifici actual es man-
tindrà. A més de l’antic
restaurant, la cuina i la
reconstrucció del ma-
gatzem, la fundació tin-
drà una sala Brainstor-
ming per a reunions i

un edifici Worksharing, en el qual s’emmagatze-
marà el llegat d’El Bulli i es compartiran els con-
tinguts de la investigació a internet.

El Bulli Foundation se-
rà un centre de creativi-
tat en el qual unes 30
persones provinents de
qualsevol camp de crea-
tivitat (cuina, escultu-
ra, arquitectura, músi-

ca, disseny...) crearan i investigaran al voltant
del camp de la gastronomia dins del marc de l’al-
ta cuina.

Millora i nous espais
L’edifici del
restaurant es
mantindrà i
s’ampliarà

Trenta
persones que
crearan i
investigaran

Un centre de creativitat

SOLIDARITAT
Girona es mobilitza
per recollir fons per
‘La marató’ de TV3

HABITATGE
Aturen el
desnonament d’una
família de Vidreres

CAS TORRAMADÉ
La Diputació crea la
comissió
d’investigació

INFRAESTRUCTURES
La bonificació pels
camions a l’AP-7 no
superarà el 50%

JUDICIAL
Demanen vuit anys
per a un ancià acusat
de prostituir menors

| Comarques Gironines | 3EL PUNT AVUI
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GAT I GOS Lluís Puigbert

s pensen que en aquest país som uns somiatrui-
tes i uns esquenadrets. Es fan els milhomes i ens
tracten com uns beneits, com uns tanoques,

com uns babaus i uns ximples. Quins sòmines més
grans! Estan carregats de romanços i es fan els set-

ciències. Xerren com cotor-
res, però en realitat són uns
nyicris! Són tan porucs, que
ataquen pel darrere i es pen-
sen que així doblegarem l’es-
quena. Que dròpols! Però els
catalans som més tossuts
que una mula i defensarem
fins on calgui la nostra llen-
gua, que és més rica i viva
que mai. Encara que ho negui

aquell home tan esquerp i eixut, que ens menysprea
dia a dia. Les inventives espanyoles contra el català
aniran de mal borràs. Hem sortit al carrer. I hi torna-
rem tantes vegades com calgui. Parlem, pensem i
creixem en català. I al nostre país això no té aturador.
Som escola en català. La llengua no es toca. O és que
no ha quedat prou clar i català?

E
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L’APUNT

Queda clar i català?

apuig@elpuntavui.cat

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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Estan carregats
de romanços i
es fan els
setciències.
Però en realitat
són uns nyicris

Anna Puig
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ALBÓ FESTES  Tel. 649 151 055

Dia 16  |  17.15 h Concert i Ball ORQ. MONTGRINS
Dia 23  |  18.00 h Ball Conjunt  ELS MÀGIC’S

Dia 13  |  17.15 h Concert i ball  ORQ. SELVATANA
Dia 20  |  18.00 h Conjunt  QUÈ TAL
Dia 27  |  18.00 h Conjunt SHAKATA

GENER 2013

Dia 31  |  21.15 h
SOPAR DE CAP D’ANY 

A la mitjanit, ball amb GENION’S
Reserves als tel.: 972 474 169 - 649 151 055

Sala municipal CORÇÀ
DESEMBRE



La badia de Roses, les cales, els
pescadors, els parcs i jardins o les
festes formen part de la trentena
d’imatges del llibre Roses des de l’A-
ire que ha editat la família del fo-
tògraf Jordi Velasco Bolasell, mort
el maig d’aquest any en un acci-
dent aeri mentre feia fotos. Ahir es
va presentar al Teatre de Roses. 

Les fotografies estan agrupa-
des en sis apartats temàtics (la
badia de Roses; el nucli urbà, el
port i la pesca; el patrimoni cultural
i agrícola; activitats, festes i esports;
les cales i el Parc Natural de Cap de
Creus). Al llarg de les 147
pàgines es van
succeint acompa-
nyades d’una ex-
plicació que es tra-
dueix al final en es-
pañol, francès i an-
glès. El viatge aeri co-
mença per una es-
pectacular imatge de
la badia que va servir
per il·lustrar les infor-
macions periodísti-
ques quan el 2011 va
ser escollida per entrar
a formar part del club de
les badies més belles del
món. En l’apartat de les
Cales i el Parc Natural de
Cap de Creus, s’apropa a
a la natura més salvatge
que caracteritza la zona
nord de l’Alt Empordà amb in-
comparables paisatges entre pe-
nyassegats i mar. Però la càmera es
passeja per la resta d'elements
que configuren el caràcter de la
població. Es dedica un  apartat al
port i la pesca amb la sortida de les
barques d’arrossegament a pri-
mera hora del matí. «Diàriament
la sirena del port marca l'hora de
salpar i el senyal d'inici d'una jor-
nada que pot esdevenir el gran dia

de pesca o un altre dia sense sort»
es recull al text acompanyant les fo-
tos de gran bellesa. L'alcalde de Ro-
ses, Carles Pàramo, en el pròleg re-
corda que «tots els qui vàrem co-
nèixer en Jordi i qui vàrem poder
estar-hi a prop, podem coincidir
que era un enamorat del seu po-
ble i de la gent que hi treballa». Per
això «va gaudir fotografiant la nos-
tra realitat, paisatge i gent, i sem-
pre en positiu». Des de l'aire acom-
panyen les fotos dels pescadors, les
dels nuclis urbans, les del valuós
patrimoni, les festes o paisat-
ges. Els

nombrosos amics, familiars i co-
neguts que ahir es van aplegar al
Teatre van poder gaudir del tre-
ball. La presentació va anar a
càrrec del fotògraf Robin Tow-
send. Jordi Velasco, especialitzat
en imatge aèria i d’emergències,
i que col·laborava amb Diari de
Girona i el setmanari Empordà
ho havia deixat tot a punt i la fa-
mília ha fet el somni realitat.

ROSES | C.V

DISSABTE, 15 DE DESEMBRE DE 2012 | Diari de Girona

ALT EMPORDÀ12

Jordi Velasco ofereix un viatge aeri pels
racons més ocults a «Roses des de l’Aire»

6

7

 Pròleg (Carles Pàramo i Ponsetí)        La badia de Roses          El núcli urbà          El port i la pesca          Patrimoni cultural i agrícola        Activitats festes i esports        Les cales i el Parc Natural del Cap de Creus      Índex fotogràfic           Traduccions        Español / Français / English

Índex
8 
12 
22 
48 
66 
88 
110 
128  
138

q Sortida de les barques d’arrossegament

Barca d’arrossegament      u

34

4

5

Jordi Velasco i Bolasell 

(Roses, 1984 - 2012)

Diplomat en Fotografia Professional 

per la Fundació Universitat de Giro-

na.

Va iniciar la seva carrera professio-

nal en el sector de la fotografia aèria 

l’any 2006, realitzant reportatges per 

a institucions públiques i empreses 

privades.

Des de 2007 col·laborava periòdica-

ment amb el Diari de Girona i el Set-

manari Empordà.

Premi Carles Rahola en la categoria 

de fotoperiodisme a la millor foto-

grafia publicada a les comarques de 

Girona durant l’any 2010. 

Autor: Roger Lleixà

En aquest recull d’imatges es mostren algunes de les
fotografies que il·lustren la «Roses des de l’Aire» que va
fotografiar Jordi Velasco Bolasell. La badia de Roses (a l’esquerra),
un paisatge emboirat, una imatge del perfil rosinc amb el mar, la
plana empordanesa i cap de Creus al fons, o l’activitat pesquera
en són altres imatges destacades que es van succeint en els
diferents apartats temàtics. 



Mar i terra Les imatges recullen el mar,
els paisatges i les activitats 

La família del desaparegut fotògraf ha editat i va presentar ahir al teatre el treball, fent realitat el somni del jove rosinc 

14

15

CONXI MOLONS

Ceres Roura va cloure ahir el cententari de l’empresa amb un acte d’encesa de 6.000 espelmes a plaça Catalunya i
en favor de la Marató de TV3. L’encesa va comptar amb la col.laboració dels escolars de Figueres i l’Ajuntament.
Serigrafiades amb el logo de la Marató es va resseguir un dibuix dissenyat al paviment de la plaça pels alumnes del
Batxillerat d’Arts de l’Institut Alexandre Deulofeu. La plaça es va convertir en una gran festa amb la participació de
forma altruïsta de diferents artistes.



Figueres Ceres Roura clou el centenari amb l’encesa de 6.000 espelmes 

Els Mossos d’Esquadra van de-
tenir dijous a la Jonquera cinc
persones per tràfic de drogues.
Van comissar 3.000 euros i 1,2
quilos de droga (pendents d’ana-
litzar, 870 d’heroïna, 173 grams de
cocaïna i 140 d’haixix). Els detin-
guts, d’entre 22 i 29 anys, tots de na-
cionalitat marroquina, eren tres ve-
ïns de la Jonquera i dos de Figue-
res. Els Mossos van entrar en tres
habitatges on s’estarien produint
vendes de les substàncies estupe-
faents. Els detinguts han de passar
a disposició judicial. 

LA JONQUERA

| DdG

Detenen cinc
persones amb 1,2
quilos de droga i
3.000 euros 

La matinada de dijous van robar
més de dos mil metres de cable de
coure de telèfon a Vilamalla que va
provocar que 400 línies del polígon
industrial es quedessin sense ser-
vei. 

Els telèfons afectats van ser les
línies de telèfon fixa i ADSL de l’à-
rea afectada, el polígon industrial
de Vilamalla i empreses del Pont
del Príncep. Els operaris de la
companyia de telèfons van haver
de restablir el cablejat que havia es-
tat robat per poder retornar el ser-
vei als usuaris afectats. Els Mossos
d’Esquadra investiguen per in-
tentar localitzar els autors. 

VILAMALLA | DdG

Roben cable de
coure a Vilamalla
i deixen sense
telèfon el polígon

CUJEDA
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LA DOS 

MÚSICA
UNA ASSOCIACIÓ DE ROSES PRESEN-
TA UN DISC DE NADALES BENÈFIC 

L’Associació Juvenil i Cultural Em-
branzida Jove de Roses ha creat

un videoclip del primer single del segon
disc de Nadales «NadaleZ Vol. II». Els
beneficis d’aquest treball es destinaran
a la Marató de TV3 d’aquest any, que es-
tarà dedicada a la investigació per com-
batre el càncer. 

COMUNICACIONS
PROBLEMES AMB LES APLICACIONS
DE TELEFONIA MÒBIL

Les xarxes socials anaven plenes
ahir de problemes de connexió i

funcionament d’aplicacions com les apli-
cacions de missatgeria de whatsApp.
Les dificultats les patien tant clients de
Movistar com d’Orange.   

INCIVISME
ANAR A COMPRAR I DEIXAR EL 
CARRO AL MIG DEL CARRER

Anar a comprar, emportar-se el
 car ro del supermercat i un cop ja

no es necessita, deixar-lo abandonat al
carrer. Això és el que ha fet algun ciuta-
dà incívic de Girona. Un exemple es va
produir a mitjan setmana quan es podia
veure un carro de la compra d’un super-
mercat abandonat al mig de la ciutat, al
carrer Bonastruc de porta. 

POLÍTICA
VERAY I SÁNCHEZ CAMACHO,
JUNTES AL CONGRÉS DE DIPUTATS

La presidenta del Partit Popular a
Catalunya, Alícia Sánchez-Cama-

cho va ser dimecres al Congrés per se-
guir les evolucions del debat sobre la
nova llei d’educació i per reunir-se du-
rant una estona amb el ministre de Cul-
tura i Educació, José Ignacio Wert. Cama-
cho va poder ocupar un dels escons re-
servats a la bancada popular perquè
també és senadora i allà va poder com-
partir seient al costat de la diputada po-
pular gironina, Concepció Veray.  

GIRONA
SUBHASTA D’ART EN
BENEFICI DE LA BRESSOLA

Els Amics del Museu d'Art i l'Asso-
ciació d'Amics de La Bressola van

recollir 1.500 euros en una subhasta
d'art en suport a La Bressola, projecte
que des del 1976 gestiona set centres
educatius on s'ensenya català i francès
a la Catalunya Nord. Tots els diners es
destinaran a pagar els sous dels profes-
sors, les activitats i el material didàctic
que utilitzen als centres. S'han ofert 69
obres d'artistes reconeguts com Domè-
nec Fita, Ana Estadella o Enric Ansesa. 

AMUNT

ENDESA
La companyia

elèctrica inverteix
300.000 euros en
les seves línies de
mitja tensió a les
comarques de
Girona per evitar
l’electrocució d’aus

AVALL

DEPARTAMENT
ENSENYAMENT
L’escola La Bòbila
de Les Preses
encara no té
calefacció i els

pares han amenaçat
de no dur els seus
fills a classe

ALFREDO
PÉREZ

RUBALCABA
SECRETARI GENERAL

DEL PSOE

«És hora de
reformar la

Constitució per
fer-la més

forta»

La Frase

LA FOTO DEL DIA

LA FINESTRA

EFE

Mentre que a la Península la fred rigorosa d’hivern obliga a vestir abrics, bufandes i guants, a les illes Canàries la situació és
ben diferent i la temperatura ahir convidava a posar-se el banyador, anar a la platja i, fins i tot, entrar a l’aigua. A Las Palmas de
Gran Canaria, nombrosos turistes van gaudir d’una jornada de dissabte de sol i platja, amb temperatures agradables que es van
situar al voltant dels 24 graus, per exemple, a la platja de Las Canteras. A Girona, els termòmetres han pujat en comparació
amb fa tres de dies, i les màximes van ser novament molt suaus, igual que les mínimes.

�Meteorologia Mentre la fred afecta la Península, a les illes Canàries van a la platja

xplica Albert Camus que
mentre la ciutat d’Oran
patia els estralls de la
pesta, la gent anava als

espectacles més que mai, i fruïa de
la vida, sabent que se’ls escapava de
la forma més arbitrària. Mirin al
voltant i veuran com augmenten els
negocis de nit i els locals de menjar
ràpid, en un re4ex que els empre-
nedors no es deixen vèncer i les di-
3cultats no els aturen.
A vegades és una relació difícil

amb els veïns, que en critiquen la
proliferació. Fa uns mesos, un
 regidor d’ajuntament es queixava
que, tenint un inversor que volia es-
tablir un negoci rendible pel poble,
es va  desanimar davant la paperas-
sa que el frenava. La burocràcia
contra la 3nestreta única, més fàcil
amb l’ús d’Internet per agilitzar trà-
mits, i la necessitat que els munici-
pis  apleguin forces sota plans direc-
tors de la Generalitat que no es li-
mitin a preveure, sinó que, com fa
Barcelona Oberta a la capital, aju-
din i guiïn les inversions d’aquells
que  arrisquen l’ànima, el patrimoni
i la salut per tirar endavant el nego-
ci. 
Contra els costos de ser ciutadà,

vegin l’augment de l’IBI; la tarifa
elèctrica s’ha apujat el   des del
; el gas gairebé un     en guany;
més els augments previstos per al
, l’esperança d’aquells que co-
mencen el negoci. El recàrrec de 
euros per trajecte en  ambulància és
la mostra que viure es posa coll
amunt. D’això han de tractar els
acords dels polítics: del benestar i
de la manera de frenar la davallada
econòmica de la població, que de
mica en mica esdevé ciutadà
de l’Europa oriental, i no pas
dels països de l’Europa so-
cial que volem ser.

E

LLETRES

ARRISCAR
L’ÀNIMA

«Mentre la ciutat d’Oran patia
els estralls de la pesta, la gent
anava als espectacles més
que mai, i fruïa de la vida»

Moisès de Pablo�
moisdepa@hotmail.com

DIARI DE GIRONA

INAUGURACIÓ

PERRUQUERIA IMAGE
i CENTRE D’ESTÈTICA REGINA

Les dues professionals s’han unit per donar un millor servei als seus clients al

c/ Llierca núm. 2, baixos 2 de Girona. Telèfon 972 215 818

US ESPEREM!!!
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del 1984 al 2001, diverses empre-
ses s’interessen per Fluvianàutic.
És, però, el desembarcament de
la navarresa VLV Inmuebles –de
Víctor Latorre–, que canvia el pa-
norama. Iniciament aquesta em-
presa aconsegueix un 70 per cent
de la unitat d’actuació. Poste-
riorment, el 30 per cent dels ter-
renys restants acaba sent també
seu perquè ho compra a Alcira
Agrícola SL. A l’octubre d’aquell
2001, s’inicia la tramitació del

segon projecte d’urbanització de
la zona, amb la confecció d’un
segon pla especial que, en aquest
cas, preveia 500 pisos, dos ho-
tels, una zona comercial i 379
amarradors. La inversió prevista
era de 120 milions de pessetes. El
sòl es va mantenir com a urbà i el
terreny era abonat pel segon in-
tent. La campanya contrària al
projecte va abastar molts àmbits,
amb un lideratge clar, el de Sal-
vem l’Empordà, Iaeden i Depa-
na. Van tenir un pes notable en
aquella oposició el convergent
Carles Páramo, alcalde de Roses;
l’exdirector del Parc dels Aigua-
molls, Jordi Sargatal, així com
també el sindicat Unió de Page-
sos.

Paral·lelament a la conscien-
ciació social, la Iaeden presenta
un recurs d’alçada al Departa-
ment de Política Territorial i
Obres Públiques contra la revisió
del planejament de Sant Pere. El
conseller Felip Puig resol a favor
de la protecció de l’espai i el 12 de
febrer del 2003 desclassifica els
terrenys i els declara no urbanit-
zables. El promotor presenta un
contenciós al TSJC que és deses-
timat. Posteriorment, opta per
altres vies que ara estan pen-
dents al Tribunal Suprem. Hi ha
encara en curs una demanda pa-
trimonial que reclama 17 mi-
lions d’euros a la Generalitat i 17
més a l’Ajuntament per la des-
classificació del sòl.

Illa del Fluvià, 550 amarradors amb un embolcall publicitari

La desclassificació de les quinze hectàrees, propietat del navar-
rès Víctor Latorre, l’any 2003, va provocar una pèrdua de valor
que reclamava ser compensat. Rere el nou projecte Illa del Flu-
vià hi ha, doncs, la pressió d’un inversor que va veure com el
negoci se li va fondre amb una decisió del govern. «Amb els
amarradors –admet– només puc obtenir uns diners residuals. Jo
necessito una indemnització. Em van proposar uns terrenys en-
tre Cerdanyola i Sant Cugat, que ja em semblaven bé, però les
eleccions van deixar fora del govern Felip Puig. Nadal va dir-me
que la solució de Puig no era viable i va assegurar-me que bus-
caria un sòl per compensar-me. Va trobar uns terrenys rústics
descatalogats i que espero que me’ls puguin facilitar i si no,
continuaré el camí en els tribunals.»

Víctor Latorre i la compensació

El primer context constructiu, als anys 70,
ho permetia gairebé tot. El segon, el 2001,
ja tenia una limitació d’alçada establerta.
Ara el plantejament d’Illa del Fluvià ja no
parla d’habitatges, sinó «d’edificacions
complementàries de la base nàutica». El
concepte «urbanisme tou» ja s’ha posat so-
bre la taula per part dels detractors del pro-
jecte. Les «unitats d’allotjament turístic» són
edificacions pròpies d’un càmping. Aquesta
és la idea plantejada per Víctor Latorre. Illa

del Fluvià ofereix 550 amarradors. A més de
la base nàutica, la promoció parla d’un
«club de platja», que seria una edificació de
planta baixa de fusta i vidre a la part més
propera a l’illa de la platja que tindria un ús
com a restaurant, en el qual hi hauria una
àrea d’estada per als socis, un spa i un gim-
nàs amb vestidors. Es parla de dues piscines
climatitzades, una pista de tennis, dues de
pàdel i tres de petanca, un gimnàs exterior i
una pista de vòlei platja.Els bungalous, al fons. WWW.ILLADELFLUVIA.COM

Aquestes dues imatges són
renders, simulacions d’allò que es
preveu que acabarà sent el
projecte. / WWW.ILLADELFLUVI
A.COM
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Cientos de 
personas piden 
el cierre 
del CIE de la 
Zona Franca 
EFE, Barcelona 

Joan Caries Gallego, reelegido 
secretario general de CC 00 
El sector crítico logra un 28% de votos, pero queda fuera de la ejecutiva 

CLARA BLANCHAR 
Barcelona 

M 

Joan Caries Gallego, ayer, durante las votaciones del X Congreso de CC OO. / GARLES RIBAS 

El secretario general de CC 00, 
Joan Caries Gallego, fue reelegi
do ayer con un 69% de los votos 
de casi 700 delegados votos du
rante el X Congreso del sindicato 
en Cataluña. No tuvo rival en su 
candidatura a la reelección a se
cretario general, pero el sector 
critico sí optó con una lista pro
pia al Consejo Nacional que obtu
vo el 28% de los votos. Pese a la 
holgada mayoría cosechada por 
Gallego, son síntomas del males
tar que hay en el sindicato el he
cho de que oficialistas y críticos 
no lograran consensuar una can
didatura conjunta y que el infor
me de gestión lograra un 74,7% 
de los votos, cuando hace cuatro 
años el presentado por Joan Cos-
cubíela obtuvo el respaldo del 
91% de los votos. Con todo, el sec
tor critico no tendrá presencia en 
la nueva ejecutiva, reducida de 21 
a ocho miembros elegidos por pri
mera vez por Gallego y no por el 
congreso. 

Unidad con UGT 
El rechazo a una eventual fusión 
con UGT, pese a que los dirigen
tes de CC 00 hablan de "unidad 
de acción", de acuerdo al 
preacuerdo que ambos sindica
tos han anunciado y votarán cada 
uno en su congreso, es uno de los 
puntos de conflicto de este con
greso. Son también cuestiones 
que han alentado criticas el nue
vo sistema de elección de la ejecu
tiva, y la desaparición de la unión 
comarcal de Barcelonés (la Que 
suma más afiliados, 43.000), que 
se integra en la dirección, con un 
coordinador en la ejecutiva. 

Precisamente la hasta ahora 

VIENE DE LA PÁGINA 1 
En su opinión, si un Ayuntamien
to está saneado, debe hacerlo 
porque es su obligación con los 
trabajadores y "porque favorece
rá el consumo". "Están castigan
do al comercio, los autónomos y 
de rebote a los hijos de estos tra
bajadores", añade. Con todo, 
también se muestra preocupado 
por las implicaciones jurídicas 
de adelantar pagas. 

El alcalde de Tortosa y presi
dente de la Comisión de Hacien
da de la Asociación Catalana de 
Municipios (ACM), Ferran Bel 
(CiU) precisa que la decisión fi
nal depende de cada interven
tor: "En Tortosa acordaremos 
con el comité de empresa y la 
junta de personal anticipar al 
máximo la productividad, una 
paga que se hacía efectiva entre 
abril y mayo". 

En Girona también estudian 

secretaria general del Barcelo
nés, Nuria Lozano, ocupó el se
gundo lugar en la lista alternati
va, que encabezó el secretario de 
Salud Laboral, José Manuel Cuen
ca. En su discurso de defensa de 
la candidatura critica, Cuenca 
mostró su "tristeza" por la imposi
bilidad de alcanzar un acuerdo 
que permitiera integrar las dos 
corrientes y reprochó a la ejecuti
va saliente que durante el manda
to que acaba han "incumplido 
acuerdos alcanzados hace cuatro 
años". Con todo, se dirigió a Galle
go y prometió lealtad: "Esta lista 
no se va a ir al monte, va a seguir 
contribuyendo en la lucha". 

La respuesta a los críticos por 
parte del secretario general de la 
Federación de Industria, Javier 

la fórmula. La concejal de Régi
men Interior, Mariángels Pla
nas explica que "los represen
tantes de los trabajadores han 
propuesto que avancemos la pa
ga de junio próximo, pero si se 
hace, ese dinero hay que devol
verlo". Esto es, cualquier Ayun
tamiento que adelante pagas de 
2013 no se libra de estar dejan
do en el aire una paga, porque 
sus empleados siguen sin co
brar la de diciembre de este ejer
cicio. No se trata de que falten 
fondos ahora, ya que el Ayunta
miento de Girona ha dejado cla
ro que dispone de los 1,9 millo
nes de euros para abonar esta 
paga a sus cerca de un millar de 
trabajadores públicos. 

En Roses han inventado una 
fórmula innovadora para miti
gar el golpe a los funcionarios. 
Los trabajadores que quieran 
pueden solicitar un adelanto. 

Pacheco, fue contundente al pre
sentar la lista oficialista: "No nos 
hace falta decir dónde estaremos 
mañana, si en el monte o en el 
llano, estaremos en el conflicto, 
que es de donde hemos salido". 

Los ocho primeros nombres 
de la lista oficialista son los que 
integrarán la comisión ejecutiva. 
La encabeza el nuevo secretario 
de Organización, Josep María Ro
mero, hasta ahora secretario de 
Cultura y Formación, que releva 
a Xesús González, que ha agotado 
tres mandatos. El segundo puesto 
lo ocupa la portavoz del sindica
to, Dolors Llobet, seguida del se
cretario de acción sindical, José 
Cachinero y la secretaria de so-
cioeconomía, Cristina Faciaben. 
Rícard Bellera se encargará de In-

que luego deberán devolver en 
ocho pagos durante cuatro años, 
con las nóminas correspondien
tes a los meses de junio y diciem
bre de 2013, 2014, 2015 y 2016. 
Solo la mitad de los funcionarios 
se han acogido a esta opción. 

El enfado de algunos alcaldes 
catalanes por la eliminación de 
la paga de Navidad les ha lleva
do a escribir al ministro de Ha
cienda, Cristóbal Montoro. Es el 
caso de los de Girona, Caries 
Puigdemont (CiU), o de la de 
Malgrat de Mar, Comdta Cam-
poy (PSC). La alcaldesa se mues
tra indignada contra una supre
sión que considera "un ataque a 
la clase media". "Las pagas extra 
no son una propina que los fun
cionarios cobren por guapos, es 
parte de su salario y las cobran 
en función de un puesto, una ca
tegoría y una plaza concreta", di
ce. Ante "la impotencia por te

migración e Internacional; Mont-
se Pérez será secretaria de la Mu
jer; Viceng Tarrats coordinará el 
Barcelonés y Laura Pinyol se en
cargará de Cultura y Formación. 

Joan Caries Gallego celebró 
"el amplio apoyo a los cambios 
planteados para adaptarse a unos 
tiempos muy duros" y defendió la 
reducción de la ejecutiva y el nue
vo sistema de elección: "Son las 
ocho personas que se encargarán 
de la gestión diaria de la organiza
ción para mejorar la eficiencia". 
El congreso de CC OO se cierra 
hoy con la votación de tres resolu
ciones: sobre el paro, el derecho a 
decidir y la unidad de acción con 
UGT. Una unidad que Gallego su
brayó que se restringirá "a la em
presa y a los sectores". 

ner que cumplir" con el decreto 
de Rajoy, en octubre escribió a 
Montoro. Le dijo que considera
ba "injusta" la medida para alcal
des que "gestionan los recursos 
públicos con rigor y austeridad", 
pagan al día y no están endeuda
dos. "No puedo entender por 
qué el conserje, el policía o la 
administrativa de este Ayunta
miento deben contribuir a reba
jar el déficit público en mayor 
medida que el resto de ciudada
nos", le espeta. "Un déficit que 
se ha ocasionado en buena parte 
por políticos a los que no se exi
gen responsabilidades", prosi
gue y alerta de la repercusión de 
la eliminación de la paga sobre 
el consumo y el comercio y servi
cios del pueblo. La respuesta 
que obtuvo la alcaldesa, por par
te de una subdirectora general, 
fue que la ley afecta a todo el 
mundo: "Los límites de veloci-

Varios cientos de personas exi
gieron ayer el cierre del Cen
tro de Internamiento de Ex
tranjeros (CIE) de la Zona 
Franca de Barcelona en un ac
to convocado por la platafor
ma Tanquem els CIEs. Los ma
nifestantes llevaban antor
chas y pancartas con los nom
bres de "algunos de los cen
tros de detención que han 
marcado la historia de Euro
pa", como los campos de con
centración nazis, los de refu
giados para republicanos espa
ñoles en Francia o el que al
bergó a inmigrantes en Mont-
juic durante el Franquismo. 

Los organizadores de la 
movilización, convocada con 
el eslogan simbólico Rodea el 
CIE, aseguraron que un año 
después de la muerte de dos 
inmigrantes en los CIE de la 
Zona Franca y de Aluche (Ma
drid) "no sólo no se han aclara
do las causas de la muerte si
no que las situaciones de los 
CIE sigue siendo opaca". 

En un manifiesto firmado 
por unas 80 organizaciones, 
entre ellas los sindicatos CC 
00, UGT; CGT, USTEC, ONG 
como Sos Racismo y partidos 
políticos como ICV y CUP, se 
critica que la propuesta del re
glamento del Gobierno sobre 
estos centros "consolida el mo
delo de gestión y continúa sin 
garantizar los derechos de las 
personas internas". Una porta
voz de la plataforma Tan
quem els CIEs aseguró que 
uno de los pocos cambios que 
recoge el borrador de regla
mento "es cambiar el nombre 
de los CIE en Centro de Estan
cia Controlada de Extranjeros 
(CECE)". 

Conxita Campoy. 

dad afectan también a los bue
nos conductores". Campoy repli
có que "a los buenos conducto
res no se les sanciona, sino que 
pueden ganar puntos y tener bo
nificaciones en la prima de segu
ros" y recordó el daño que la au
sencia de estos ingresos para 
sus funcionarios puede causar 
en la economía del municipio. 

Con información de Clara Blanchar, 
Antía Castedo (Girona), Mercé Pé
rez (Tarragona) y Lluís Visa (Lleida). 

"Las pagas no son una propina, son parte 
del salario", denuncia la alcaldesa de Malgrat 
Los funcionarios de Roses pueden cobrar la extra como un anticipo a devolver 
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A Banyoles, va tenir lloc al mig-
dia una des5lada de moda a la pla-
ça Major de la ciutat per aportar di-
ners a la jornada benè5ca catala-
na. També la capital del Pla de l’Es-
tany va celebrar una pedalada al
voltant de la conca lacustre i que
va acabar amb una xocolatada de
germanor.
Altres propostes que es van fer

arreu de les comarques gironines
per participar amb l’edició vint-i-
unena de la Marató de TV van ser,

per exemple, la recollida de diners
a través d’una urna a l’estació d’es-
quí de la Masella. Mentre que a Ar-
búcies es va celebrar una rifa amb
productes catalans.
A Begur, va tenir lloc una cami-

nada solidària pel municipi i tot se-
guit una botifarrada per esmorzar
i col·laborar amb la recaptació del
programa televisiu. A Blanes, tam-
bé es va fer un esmorzar entre els
veïns de la població a part del tast
de productes culinaris originaris de

diversos països del món.
Altres viles gironines que van su-

mar-se a la jornada solidària van
ser Riudellots de la Selva amb un
concert, Roses a través d’un dinar
benè5c i Palafrugell, amb una qui-
na popular.

Més de 15 hores de televisió
A més de les desenes de propostes
celebrades a la província de Giro-
na i dels centenars d’activitats de
tot Catalunya, la Marató va comp-

tar ahir des de les  del matí i 5ns
entrada la mitjanit amb el progra-
ma de televisió en directe que es va
allargar durant més de quinze ho-
res. En aquesta edició els presen-
tadors de la gala van ser dos rostres
coneguts de TV, com són Ariad-
na Oltra i Òscar Dalmau. Tampoc
es tractava de la primera vegada
que es destinava la jornada benè-
5ca al càncer, perquè a l’any 
es van obtenir tres milions d’euros
i al  gairebé nou milions per a

la recerca cientí5ca d’aquesta ma-
laltia. També, l’Auditori de Girona
va ser un dels quatre centres de les
línies telefòniques que atenien els
donatius dels catalans a la Mara-
tó. En el conjunt de Catalunya hi
havia un total de . voluntaris
que participaven en el desenvo-
lupament de la jornada i un miler
de línies de telèfon, entre les qua-
tre demarcacions. A Girona, cent
línies telefòniques atenien les con-
tínues aportacions econòmiques.

Activitats variades als diferents municipis de la província de Girona Totes les comarques gironines van acollir al llarg d’ahir, quan tenien lloc més del 50% de les propostes per poder
recaptar fons per a la Marató de TV3, alguna activitat solidària. A dalt, les imatges de tres actes que es van fer a Bescanó, Banyoles i la Masella. Així, a l’esquerra, s’observa l’assistència a les 12 hores de
música en directe celebrades al local polivalent de Bescanó. Al mig, una desfilada de moda a la plaça Major de la capital del Pla de l’Estany i, a la dreta, una urna per recaptar diners a l’estació de la Masella.

�
Veïns de

Cassà de la
Selva posen
taps de suro
per ajudar.

ANIOL RESCLOSA

ANIOL RESCLOSA/JOAN COMALAT/DIARI DE GIRONA

ANIOL RESCLOSA

Imatge de
l’arrossada
solidària al
pavelló de
Vilablareix.
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COMARQUES4

El president de la Diputació de
Girona, Jaume Torramadé, va fer
un encàrrec des de l’ens a l’advo-
cat que l’assessorava en el cas del
presumpte assetjament sexual a
l’extreballadora Minerva Amador
uns pocs dies abans de plegar i
quan les denúncies ja s’havien fet
públiques. Segons ha pogut saber
Diari de Girona, des del gabinet de
presidència es va fer un encàrrec
de . euros a l’advocat Rafael
Entrena, que ha admès que va
ajudar Torramadé durant el procés
de negociació amb Amador que va
acabar amb una denúncia per su-
posada extorsió.
L’encàrrec es va fer amb data

d’aquest mes de desembre, pocs
dies després que el cas saltés a la
llum pública. Fonts de l’ens pro-
vincial van concretar que Rafael
Entrena –especialista en Dret Pe-
nal i en Dret Administratiu– havia
d’elaborar un «Informe jurídic so-
bre la responsabilitat dels ajunta-
ments en matèria de seguretat de
les instal·lacions esportives».
Aquest estudi, que encara no ha
estat entregat, suposaria una com-
pensació per a l’advocat barcelo-
ní de . euros. De moment,
però, la Diputació no ha fet cap pa-
gament.
El mateix Entrena va admetre

dijous en una conversa telefònica
a Diari de Gironaque ni ell ni nin-
gú del seu despatx no portava el
cas actualment, però que havia as-
sessorat Torramadé en el procés.

El vincle d’Entrena amb el cas
Torramadé es va donar a conèixer
en la carta que va escriure el cap de
Protocol de la Diputació, Josep
Maria Amargant. En l’escrit també
concretava que Entrena era amic
personal del cap de gabinet de pre-
sidència, Josep Maria Bros.

Com a persona de la més es-
tricta con@ança de Jaume Torra-
madé, Josep Maria Bros va assu-
mir des del passat  de maig les
tasques de «coordinador aero-
portuari i transport aeri», que es va
aprovar en el ple del  d’abril.
Es dóna la circumstància que el

passat octubre, Torramadé i el
seu cap de de gabinet, Josep Ma-
ria Bros també van fer un encàr-
rec al despatx de Rafael Entrena.
En aquest cas es tractava de re-
dactar un «dictamen» sobre la
possibilitat de «@nançament de
companyies aèries que puguin

operar a Girona». En aquell cas
l’import era semblant però lleu-
gerament inferior: . euros.
Rafael Entrena és l’advocat que ha
defensat els interessos de la di-
recció d’Unió Democràtica. Es va
fer càrrec de la defensa dels alts
càrrecs afectats en assumptes com
el cas Treball o el cas Turisme.És
molt proper als germans Sánchez
Llibre.

GIRONA | JESÚS BADENES

Torramadé va atorgar 20.000 € a l’advocat
que l’assessorava uns dies abans de plegar 
Va encarregar com a president a la Diputació un informe a Rafael Entrena enmig de la crisi pel presumpte assetjament

�
La Diputació de Girona també va

adjudicar directament des de la pre-

sidència l’estudi comercial per a la

modernització del mercat de Roses

a Gemma Ponsa Guiteras, una extre-

balladora del cap de gabinet Josep

Maria Bros. En un decret del 21 de

febrer de 2012, havia de fer l’estudi

comercial. L’autora de l’estudi va

treballar per l’empresa Bros i asso-

ciats entre febrer de 2004 i gener

de 2011, com ella mateixa assegura

a la xarxa social Linkedin. Des d’a-

quest any té la seva pròpia empresa

–PGB consultors– i en l’experiència

de projectes fa constar que el 2004

va ser l’encarregada de redactar

l’estudi comercial del Mercat de Salt

quan treballava amb Josep Maria

Bros. En aquell moment, Jaume Tor -

ramadé era alcalde a Salt.

�
MERCATS

Una adjudicació de
8.779 euros a una
extreballadora de Bros 

Josep Maria Bros, cap de gabinet de presidència de Torramadé, l’últim de la filera, amb jaqueta grisa.

MARC MARTÍ

Llagostera va celebrar dissabte
la Diada de la Policia Local, que
va servir per commemorar els 
anys de Policia  al municipi i do-
nar diverses distincions per ac-
cions destacades a diferents
agents dels cossos de seguretat i

emergències. Diverses autoritats
van assistir a aquest acte en el
qual també es va donar compte de
les actuacions més destacades
del cos policial al municipi. Els
van acompanyar membres dels
Mossos, Guàrdia Civil i Policia Na-
cional.

LLAGOSTERA | DdG

Llagostera celebra la diada
de la seva Policia Local amb
tots els cossos de seguretat

Els agents del cos atents a la presentació del Dia de la Policia Local. 

DIARI DE GIRONA

Ahir a la tarda va ser trobat el
cos sense vida de l’exregidora ri-
pollesa Anna Maria Faja a l’en-
torn de Sant Julià de Saltor, enti-
tat de població d’Ogassa, al Ri-
pollès. Les primeres indicacions
apunten que la mort va ser pro-
duïda per causes naturals men-
tre feia una excursió per la mun-
tanya. 

Faja, de  anys d’edat, es va
erigir com l’única edil d’Esquer-
ra Republicana a l’Ajuntament de
Ripoll durant vuit anys, entre
 i . 

«Treballadora incansable»
La mort de l’exedil no va tardar a
generar reaccions a la societat ri-
pollesa. Teresa Jordà, qui va ser
alcaldessa de Ripoll des de 

@ns al , va rebre la notícia
amb «perplexitat». «Va formar
part de dues legislatures, la del
 i la del . Durant aquests

períodes va demostrar ser una
gran regidora que, a més, havia
de fer front al handicap de ser l’ú-
nica edil a l’Ajuntament per ERC»,
va destacar Jordà.

L’exalcaldessa, que actual-
ment és diputada al Congrés de
Madrid per ERC, va de@nir a Faja
com «una treballadora incansa-
ble, una persona molt ripollesa
que va limitar la seva actuació po-
lítica a l’Ajuntament de la ciutat». 

«Era una independentista de
mena, una dona catalanista i
d’esquerres», va afegir Jordà
abans d’indicar que, a dia d’avui,
Anna Maria Faja no tenia cap vin-
culació política. 

Passió per l’excursionisme
Faja era una gran apassionada a
l’excursionisme, una afició que la
va portar a oferir a la direcció de
l’Arxiu Comarcal del Ripollès les
seves fotografies particulars. El
passat  de setembre es va signar
el contracte de cessió de fonts,
amb què l’exedil cedia una
 documentació de . unitats. 

RIPOLL | DdG

Mor durant una excursió l’exregidora
d’ERC de Ripoll Anna Maria Faja
Durant vuit anys, entre el

1991 i 1999, va ser l’única
edil del partit republicà a
l’Ajuntament del municipi 

�

Anna Maria Faja. 

EL 9 NOU
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Más de 80.000 funcionarios cobrarán 
la extra 'burlando' el decreto de Rajoy 
El Gobierno recurrirá las argucias que incumplan la supresión de la paga 

libertad 

El ministro de Hacienda, Cristóbal Montoro, con el presidente extremeño, José Antonio Monago. / PP DE EXTREMAOURA 

"Somos rebeldes e insumisos" 

MARÍA FABRA, Castellón 

Llamarla adelanto, vestirla de 
complemento o dividir las del 
próximo año son algunas de las 
fórmulas que han utilizado Go
biernos autónomos y Ayunta
mientos para no dejar a sus fun
cionarios sin paga extra de Navi
dad. En prácticamente todos los 
casos, el abono se efectuará en 
enero, en lugar de en diciembre. 
En otros, la extra llegará mengua
da, pero en todos ha sido una de
cisión política, contraria a la me
dida del Gobierno de Mariano Ra
joy, y con el fin de no hacer per
der poder adquisitivo a los em
pleados públicos. Y de todos los 
colores, ya que las medidas han 
sido adoptadas por Administra
ciones gobernadas por socialis
tas, nacionalistas, regionalistas o 
incluso por el PP. 

Más de 80.000 funcionarios, 
de momento, han recibido o reci
birán una cantidad extra. Pero a 
estos pueden sumarse otros mu-
chos dependientes de Ayunta
mientos que han optado por adop
tar medidas voluntarias para que 
sea cada trabajador el que decida 
si cobra un adelanto, sobre todo, 
ante la incertidumbre de hasta 
dónde puede llegar el Gobierno a 
la hora de tomar medidas contra 
quienes no acaten la supresión 
de la paga extraordinaria. 

El Ejecutivo no se ha cansado 
de advertir que actuará contra 
cualquier "subterfugio" pero el 
caso es que no parece haber en
contrado todas las fórmulas le
gales para hacer cumplir, sin ar
gucias. su decreto. Sí lo hizo con 
el País Vasco, que alegó el cum
plimiento de su Ley de Presu
puestos en la que se recoge el 
abono de 14 pagas. El Gobierno 
ha presentado un conflicto de 
competencias ante el Tribunal 
Constitucional, con lo que el pa
go ha sido suspendido. Ese ha 
sido el único territorio en el que, 
de momento, Rajoy ha consegui
do atajar la insumisión a su deci
sión. Sin embargo, como señaló 
la vicepresidenta del Gobierno, 
Soraya Sáenz de Santamaría, los 
servicios jurídicos del Estado 
"analizan todos los acuerdos de 
las distintas corporaciones loca
les y territoriales que puedan su
poner un incumplimiento de la 
ley para utilizar, en su caso, la 
vía contencioso administrativa 
oportuna". 

Sin embargo, el principal "pro
blema" del Gobierno es que la ar
gucia utilizada por comunidades 

M. F., Castellón • 

La planificación de los pagos 
que se hacen los funcionarios 
al empezar el año y, sobre to
do, la consecuencia que el co
bro de la extra tiene para el 
comercio han sido los argu
mentos que, sobre todo los al
caldes, han esgrimido para abo
nar la paga suprimida y prohi
bida por Mariano Rajoy. En 
cualquier caso, se trata de una 
decisión política y, en casos co
mo el del alcalde de Ponteve
dra, Miguel Anxo Fernández 
(RNG), una muestra evidente 
de su "oposición a las medidas 
del Gobierno". "Sí, somos rebel-

como Extremadura (48.000 fun
cionarios) y Navarra (25.000) 
cumplen la prohibición de no 
abonar la extra en diciembre, ya 
que únicamente adelantan a ene
ro la paga prevista para junio de 
2013. De esta manera, el gasto no 
se efectúa en 2012, sino que se 
computa en 2013 y se evita que 
los funcionarios se queden sin un 
dinero de más que no podrán gas
tar en Navidad, pero sí en Reyes. 

Además de estas dos comuni-

des e insumisos", alega, "pero 
en el comercio local tiene una 
gran repercusión, no podía
mos dejarles sin esta parte de 
su salario y lo hemos hecho 
bordeando la legalidad". 

"Hemos sido sensibles a las 
necesidades de los trabajado
res que planifican su econo
mía", apunta el concejal de Ha
cienda de Fuenlabrada, Pedro 
Martín (PSOE), quien asegura 
que el Consistorio respeta el 
imperativo legal impuesto por 
el decreto del Gobierno. "Es 
una injustica", alega la conce
jal de Recursos Humanos del 
Ayuntamiento de Benídorm, 
Natalia Guijarro (PSOE). 

dades autónomas, el Ayuntamien
to madrileño de Fuenlabrada 
(1.500 funcionarios) ha decidido 
que todos sus funcionarios co
bren mediante el adelanto esta 
extra "camuflada". 

A la misma fórmula han recu
rrido otros grandes Consistorios 
como Barcelona (10.000 emplea
dos públicos), Bilbao (2.200), Ge-
tafe (860) y Vitoria (2.500) pero, 
en estos casos, la adhesión al co
bro anticipado ha sido voluntaria 

Con la vía del adelanto, algu
nos funcionarios dudan sobre 
qué pasará en diciembre de 
2013. En el caso de Barcelona 
(CiU), la medida aprobada seña
la que los adelantos se efectua
rán también para esa paga, con 
lo que el próximo diciembre co
brarán la de junio de 2014 y así 
sucesivamente. De esta mane
ra, además se adelantan a la 
posibilidad de que el año que 
viene se supriman también las 
extras de los funcionarios. 
"Quizá quede una paga en el 
limbo, pero en el momento en 
el que ocurra decidiremos có
mo lo solucionamos", afirman 
fuentes del Consistorio. 

y en el porcentaje que cada em
pleado ha querido. En Barcelona, 
por ejemplo, aún no ha conclui
do el plazo para que sus cerca de 
10.000 empleados decidan aco
gerse o no a la medida; en Bilbao, 
el 75% de los casi 2.200 funciona
rios cobrará la extra adelantada 
y en Vitoria solo 482 han decidi
do que se les abone el adelanto 
de la paga de junio en enero. 

Pero el adelanto no ha sido la 
única vía utilizada. El Ayunta

miento de Pontevedra (500 fun
cionarios) ha utilizado otra argu
cia. La decisión de no dejar a los 
funcionarios sin extra se tomó 
hace meses. Y el Consistorio ideó 
una fórmula y el pago de un 
"complemento de productivi
dad" que en el Ayuntamiento no 
existía hasta ahora. Este se podía 
percibir trabajando unas horas 
extras y corresponde al 85% de la 
paga navideña. La mayoría de 
los cerca de 500 empleados que 
se acogieron a esta opción y a 
mediados de noviembre ya cobra
ron este plus. Otra opción, como 
plantea el Ayuntamiento de 
Úbeda (190), es la división, en 
tres, de las pagas previstas para 
2013 con lo que los funcionarios 
que lo deseen cobrarán un por
centaje en enero, otro en junio y 
otro en diciembre. 

En Tortosa (Tarragona) se an
ticipará una paga de productivi
dad que hasta ahora se abonaba 
entre abril y mayo, y en Roses 
(Girona) se ofrece un adelanto 
que se ha de devolver. 

Aunque aún no se ha ejecuta
do, hay Ayuntamientos que han 
estudiado la aplicación de otra 
vía, que es el abono de la parte 
proporcional de la paga extra has
ta el 15 de julio en que entró en 
vigor el real decreto de Rajoy Lo 
intentó el Ayuntamiento de Bení
dorm (720 funcionarios), que la 
semana pasada se echó atrás des
pués de recibir un escrito en el 

El Ayuntamiento 
de Pontevedra paga 
un complemento 
por horas extras . 

El Ejecutivo avisa 
por escrito a los 
Consistorios de que 
estará vigilante 

que, según la concejal de Recur
sos Humanos, Natalia Guijarro, 
"amenazaba a los funcionarios 
de responsabilizarlos directa
mente" de las "decisiones políti
cas" del Gobierno municipal. 

El Ejecutivo ha remitido a to
dos los Ayuntamientos, a través 
de las delegaciones de Gobierno, 
un escrito en el que exige que se 
remitan las certificaciones de los 
acuerdos de no disponibilidad de 
los créditos previstos para el pa
go de la extra y la certificación de 
los conceptos retributivos incluí-
dos en la nómina de diciembre. 
Tanto el adelanto de la extra de 
junio como la utilización de un 
complemento por otro concepto 
permiten el cumplimiento de es
tos dos requisitos. Posteriormen
te ha remitido otro en el que ad
vierte que se observará el cumpli
miento de las normas y "cual
quier desvirtuación de la efectivi
dad de la medida". 

Algunas Diputaciones han op
tado por pagar la extra. En el ca
so de Gipuzkoa se ha realizado a 
través de un complemento, pero 
también otras Diputaciones, co
mo la de Sevilla efectuará el pa
go. Tanto los funcionarios de es
tas corporaciones como los de 
los Parlamentos autónomos, así 
como los del Congreso y el Sena
do, no están sujetos a la medida 
del Gobierno. 

CUJEDA
Resaltado
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